
 
Hei alle medlemmer, 

Velkommen til KVANNs Nyhetsbrev #16! 
I dette nyhetsbrevet kan du blant annet lese om årsmøtet, arrangementer fremover, nytt fra 
laugene og tilbud fra medlemmene, plantedatabasen/katalogen og dyrkingstips for potet og 
erfaringer med småskaladyrking av korn. I tillegg er det lenker til to nye filmer. 
 
Stephen Barstow har tidligere vært redaktør for KVANNs nyhetsbrev. Stephen trapper ned på 
administrative oppgaver i KVANN for å kunne bruke enda mer tid på plantene, og 
redaktøroppgaven er en av de han gir fra seg.  
 
Send en melding til Lone Dybdal dersom du kunne tenke deg å bidra i redaksjonen for 
nyhetsbrevet eller om du vil bidra med tekst og/eller bilder til neste nyhetsbrev! 

 

Årsmøte 2022 
Årsmøtet er vel overstått, og i tillegg til at vi har fått flere nye styremedlemmer har det blitt 
valgt inn et plantefaglig utvalg som skal erstatte laugskomiteen og overta ansvaret som 
plantefaglig leder har hatt fram til nå. Plantefaglig koordinator har sammen med plantefaglig 
utvalg ansvar for å lede utviklingen av laug og øvrige faglige aktiviteter i KVANN.  
 
Foreningen KVANN jobber systematisk for å videreføre og forbedre norsk infrastruktur for 
sikker og 
bærekraftig ivaretakelse av plantemangfold, gjennom deling og vedlikehold av sortsekte og 
friskt 
materiale til interesserte hobbydyrkere over hele landet. KVANN jobber kontinuerlig med å 
forbedre kontroll og dokumentasjon av dette arbeidet. 
 
KVANN organiserer frø- og plantebestilling fra NordGen, fra klonsamlingene hos NIBIO 
Landvik og 
Apelsvoll, samt egen frøformering blant medlemmene til privat hobbybruk. KVANN 
formidler også 
tilgang til plantemateriale fra klonarkivene som frukt, bær og (virusrensede) poteter. 
 
KVANNs overordnede mål er å arbeide for at størst mulig mangfold av plantegenetisk 
materiale tas 
vare på for framtiden gjennom aktivt bruk. En av kjernevirksomhetene til KVANN utover 
plantedeling og frøbytte er derfor kurs- og seminarvirksomhet for å øke kunnskapsnivået for 
hvordan vi kan ta vare på mangfoldet av det plantegenetiske materialet på best mulig måte.  
 
Årsmeldingen for 2021 kan leses her og arbeidsplan for 2022 liger her.  
 
Etter årsmøtet ser styret slik ut: 

https://kvann.no/nyhetsbrev/
https://kvann.no/laug/medlemmer/lonedybdal/
https://kvann.no/organisasjon/arsmoter/arsmotet-27-mars-2022/
https://kvann.no/wp-content/uploads/2022/03/Arsmelding-2021.pdf
https://kvann.no/wp-content/uploads/2022/03/ARSPLAN-2022.pdf
https://kvann.no/organisasjon/styret/


Styreleder: Lone Fedders Dybdal      Plantefaglig koordintor: Jurgen Wegter     
Økonomiansvarlig: Rita Amundsen 

Øvrige styremedlemmer 
Aasta Uri, Ingrid Indergaard, Ragnhild Gjems, Frank Hoover, Eldbjørg Bonner-Hay 
Mette Margrethe Juell Theisen 

Varamedlemmer 
Sophie Rohde, Georg Hansen, Helena Wright, Stephen Barstow, Åsmund Asdal 

Plantefaglig utvalg består av Jurgen Wegter, plantefaglig koordinator, Stephen Barstow, 
plantefaglig rådgiver, Andrew Mcmillion, plantefaglig rådgiver, Åsmund Asdal, plantefaglig 
rådgiver 
Mari Marstein, plantefaglig rådgiver og Georg Hansen, rådgiver laug. 
 
Stephen Barstow og Andrew Mcmillion har begge vært aktive i styret fra start, og de har 
begge lagt ned et stort og viktig arbeid for foreningen. Stephen fortsetter som vara i styret og 
både Andrew og Stephen fortsetter sitt arbeid i KVANN som plantefaglige rådgivere. Vi vil 
gjerne takke dem begge for innsatsen så langt, og ønske lykke til med viktige verv i 
plantefaglig utvalg! 

 

Finansiering til Schübelers nettverk! 

 

Vi fikk nylig det gledelige budskapet om at Schübelers nettverk har fått tildeling fra 
Sparebankstiftelsen DNB på 450 000 kr. Schübelers nettverk ble offisielt lansert på et 
nettmøte den 10.juni med i alt 38 deltakere fra 25 prestegårder, hager og foreninger. I tillegg 
til hagene deltok Opplysningsvesenets fond, Det norske hageselskap, Norges sopp- og 
nyttevekstforbund og representanter for flere museumshager. Nettverket er en hovedsatsing 
for KVANN og kommer som et resultat av flere medlemmers ønske og oppfordring. KVANN 

https://kvann.no/laug/medlemmer/lonedybdal/
https://kvann.no/laug/medlemmer/arkeofil/
https://kvann.no/laug/medlemmer/solskinnet/
https://kvann.no/laug/medlemmer/aasta-uri/
https://kvann.no/laug/medlemmer/ingrid-b-indergaard/
https://kvann.no/laug/medlemmer/ra-gjems/
https://kvann.no/laug/medlemmer/frank-hooverme-com/
https://kvann.no/laug/medlemmer/e-bonner-hay/
https://kvann.no/laug/medlemmer/mette_theisen/
https://kvann.no/laug/medlemmer/sophier/
https://kvann.no/laug/medlemmer/georg-hansen/
https://kvann.no/laug/medlemmer/helenals-wright/
https://kvann.no/laug/medlemmer/stephen-barstow/
https://kvann.no/laug/medlemmer/asmund-asdal/
https://kvann.no/laug/medlemmer/arkeofil/
https://kvann.no/laug/medlemmer/stephen-barstow/
https://kvann.no/laug/medlemmer/amcmillion/
https://kvann.no/laug/medlemmer/asmund-asdal/
https://kvann.no/laug/medlemmer/mari-marstein/
https://kvann.no/laug/medlemmer/georg-hansen/
https://kvann.no/laug/medlemmer/stephen-barstow/
https://kvann.no/laug/medlemmer/amcmillion/
https://kvann.no/schubeler/


ønsker spesielt å gratulere styreleder i nettverket Kjell Hødnebø! Kjell har lagt ned en 
formidabel innsats i etableringen av nettverket så langt, og med tildelingen fra 
Sparebankstiftelsen DNB vil vi kunne glede oss over ekstra mye aktivitet i året som kommer. 

 

Arrangementer fremover 
Nettforedrag med Stephen Barstow - vårknipa  
Tirsdag 19. April, kl 19 vil Stephen Barstow gjenta et foredrag han holdte i Oslo både i 2018 
og 2019 og på Bornholm i 2019, men nå for alle som vil lære mer om et dagsaktuell tema: 
hvordan man kan øke selvforsyningsgraden gjennom foredraget «Et mangfold av 
hjemmedyrkete grønnsaker for vårknipen». Stephen laget en salat tidlig i mars 2017 med 140 
ingredienser uten bruk av drivhus, tilleggsvarme, fermentering eller frysing. Hvordan er dette 
mulig? Det blir en gjennomgang av ca. 15 forskjellige kategorier vinter/vårgrønnsaker og 
andre spiselige vekster som kan hjemmedyrkes og inngår i en vintersalat. Det blir sikkert en 
god del nye ideer for de fleste!  Arrangementet kommer på nettsiden i løpet av noen dager.  

Stephen live i Trøndelag 
Stephen skal ikke holde mange foredrag i år, kun live i Trøndelag! Det første er TORSDAG 
21. APRIL 2022 KLOKKEN 18:00 på Museet Kystens Arv på Stadsbygd hvor Stephen skal 
fortelle om ville matplanter fra norsk natur som han dyrker heller enn sanker (de fleste er 
flerårige). Se https://fb.me/e/3aaqRK027 Billetter kjøpes her: https://kystensarv.no/dyrking-
av-ville-matplanter  

 

Nettforedrag med Phillipp Weiss 

https://kvann.no/laug/medlemmer/kjell-hodnebo/
https://kvann.no/arrangementer/
https://fb.me/e/3aaqRK027


25. april vil bokaktuell Philipp Weiss fra Sverige holder et foredrag «Edible Landscapes for 
the North: with focus on nuts». 

Philipp Weiss, author of the critically acclaimed book "Skogsträdgården: odla ätbart överallt" 
(2018) and the forthcoming "Nötodlarens handbok" (May 2022) presents a vision on how we 
can reduce our dependence on annual industrial agriculture by creating edible landscapes that 
are based around nut crops. He draws on numerous examples from northern countries to show 
some of the many ways edible landscapes can be created, with the aim of achieving better 
food security, improved biodiversity, adapt to climate change while giving us all a healthier 
diet." 

(If you need photos for the marketing we have collected a bunch here: https://xn--
skogstrdgrden-hfbr.xn--stjrnsund-x2a.nu/pressbilder/ Let me know if you need anything else 
from me, looking forward to doing the talk!) 
Arrangementet kommer på nettsiden i løpet av noen dager.  

Nettforedrag med Jana Brinch - samplanting 
2. mai vil KVANN medlem og biolog Jana Brinch holde et foredrag om «Samplanting» med 
følgende emner: 
1. Hva er allelopati 
2. Allelopatiske interaksjoner i økosystemer 
3. Hvorfor bør vi bruke samplanting 
4. Forskjellige vekster har forskjellige behov. Hva skal man ta hensyn til ved samplanting 
5. Tradisjonelle plantekombinasjoner (grønnsaker) 
6. Blomster i kjøkkenhagen 
 
Arrangementet kommer på nettsiden i løpet av noen dager. 

Nettforedrag med Daina Binde 
Lørdag 7. mai, kl. 18 vil Daina Binde fra Latvia i nærheten av den Russiske grensen snakker 
om «My journey towards self-sufficiency in Latvia near the Russian border» (om vi er heldig 
blir det en latvisk folkesang som avslutning!). Daina har gjort praksisen sin hos Stephen for 
nesten 10 år siden. 

Beskrivelse fra Daina: “My name is Daina Binde, a horticulturalist and teacher, a graduate 
from Bulduri Horticulture College and the University of Latvia. I currently live in Aluksne 
region, Latvia, near the Russian border, hardiness zone 5a. I live there with my boyfriend, a 9 
month old future permaculturist, 40 hens, 5 pea hens, 5 turkeys and 18 rabbits. The 4 ha 
farmstead is a reclaimed pine forest, so my main challenge for the last 6 years has been 
growing useful plants in dry, sandy soil. The biggest international inspirations for me Geoff 
Lawton, Martin Crawford, Ffyona Campbell, Wolf Dieter Storl, Masanobu Fukoka and of 
course the legendary Stephen Barstow. In the talk I can tell you about my journey towards 
self-sufficiency while growing useful medicinal, perennial and annual plants in different 
settings in Latvia, about plant companions; what plants I collect for salads, teas, herbal 
powders; and will introduce you to the Latvian Heritage seed saving programme”. 
 
Arrangementet kommer på nettsiden i løpet av noen dager. 

https://skogstr%C3%A4dg%C3%A5rden.stj%C3%A4rnsund.nu/pressbilder/
https://skogstr%C3%A4dg%C3%A5rden.stj%C3%A4rnsund.nu/pressbilder/
https://kvann.no/arrangementer/
https://kvann.no/laug/medlemmer/sandvik/
https://kvann.no/arrangementer/
https://kvann.no/arrangementer/


KVANNs åpne hager 
I år har vi satt av to dager for åpne hager: 12. juni og 4. september. Vi vil bruke disse åpne 
dagene til 
å profilere KVANN i både lokal og riksdekkende presse. Der det er mulig vil vi profilere de 
ulike laugene gjennom de åpne dagene og ha frøkurs i de lokale hagene disse dagene. Hold av 
dagene! 

 
 
 

Hvem fortjener PLANTEARVEN-prisen i 
2022?   
Vi deler Norsk genressurssenters søken etter kandidater til å motta plantearvprisen i 2022: 

Norsk genressurssenter i NIBIO deler ut Plantearven-prisen til en person eller organisasjon 
som gjør en spesiell innsats for bevaring og bruk av plantegenetisk mangfold i Norge. 
Nominer gjerne en kandidat som du synes bør vinne denne prisen. Nominasjoner mottas frem 
til 20. juni og du finner informasjon og nominasjonsskjema på nettsiden under. Vi gleder oss 
til mange gode forslag! 

Norsk genressurssenter 

Nominasjonsskjema og ytterligere informasjon finner du her. 

Hvem kan få prisen? 

PLANTEARVEN-prisen kan gis til personer, institusjoner eller organisasjoner som har gjort 
en særlig fortjenestefull innsats innen bevaring og bruk av genetisk mangfold innen planter. 
Ved bedømmelsen legges vekt på innsats innen et eller flere av områdene: 

• Aktiv bevaring av verdifullt plantemateriale gjennom innsamling, vedlikehold og 
dokumentasjon av samlinger. 

• Aktiv bevaring gjennom vedvarende bruk av plantegenetisk mangfold, inkludert bruk 
av historisk plantemateriale i nye sammenhenger.  

• Aktiv innsats for å opprettholde eller restaurere verdifulle voksesteder in situ og/eller 
overvåke og ta vare på arter og genotyper av nytteplanter i naturområder der disse er 
truet.  

• Særlig viktig forskning og foredling av nye sorter gjennom bruk av norsk 
plantemateriale. 

• Opplysnings- og informasjonsvirksomhet som fremmer interessen for bevaringsverdig 
plantemateriale på en positiv måte. 

• Andre forhold som kan være av betydning for bevaring og bruk av plantegenetiske 
ressurser. 

https://www.nibio.no/tema/mat/plantegenetiske-ressurser/plantearven-prisen?locationfilter=true


Flere KVANN-medlemmer har mottatt prisen. Halldis Myhre Tvete fikk prisen i 2019, Mari 
Marstein i 2013 og Stephen Barstow i 2012. 

 

Oppdatering fra plantefaglig rådgiver - legg gjerne ut 
tilbud på frø og planter i laugene på kvann.no 
Hei alle KVANN medlemmer! 
 
Vi beklager at det har tatt tid å åpne den nye Plantedatabasen/Katalog slik at alle kan bruke 
det (les det siste infobrev som ble sendt ut forrige lørdag). Det er fortsatt kun plantene som er 
allerede lagt inn i planteleksikonet som kan tilbys av medlemmene, dvs. arter og sorter jeg har 
selv tilbudt (jeg fikk hjelp til å få lagt dem inn) samt sortene av flerårige norske grønnsaker og 
humle tilbudt av NIBIOs klonarkivene. I tillegg er det ganske mange planter i kålfamilien på 
plass. Det betyr at de aller fleste planter medlemmene har frø av ennå ikke er mulig å tilby 
gjennom Katalogen (det må finnes samme art og sort i leksikonet). 
 
Nå er det slik at mange av medlemmene har fått tilsendt navnesortene av både rabarbra, 
jordskokk, pepperrot og humle de siste 10 årene. Frem til i år har medlemmene kunne bestille 
helt gratis og foreningen har dekket utgiftene. Dette var gjort med en forventning om at de 
som fikk ville etter hvert tilby til andre medlemmer i KVANN slik at vi ikke måtte bestille fra 
klonarkivene samme sort flere ganger! 
 
Jeg håper derfor at flere nå legge ut tilbud på slike planter! Ta kontakt om du ikke husker 
navn på det du har fått…det kan hende at jeg finner ut av det. 
Utviklerne våre kommer til å jobbe utover våren med å legge inn kvalitetssikrete arter og 
kultivarer, så vi må være tålmodig! Dette blir bra til slutt ���� 
 
Imidlertid er det ikke noe i veien for at dere legger ut tilbudene i laugene på kvann.no, gjerne 
også i Facebook laugene, men det er kun lov å ta imot bestillinger som internmelding på 
kvann.no! 
Med en vårlig hilsen 
 

https://kvann.no/laug/medlemmer/stephen-barstow/


Stephen 

 

 

Oppdatering om plantedatabasen og tilbud gjennom 
katalogen 
Systemet er lagt opp til at du begynner med å bygge opp en liste over hvilke planter du har 
lyst til å bruke systemet til. Da er det bare å søke eller følge plantesystematikken i 
planteleksikonet, og aktivere varianter der. Som f.eks. for kultivarer av salat. Da bygger du 
en liste i inventeringen, et kartotek med tomme mapper for å si det slik, som du kan bruke for 
å fylle opp med materialregistreringer. Følg instruksjoner innover i systemet. 

I det systemet blir lansert, er leksikonet for det meste utstyrt med de arter og varianter som 
måtte være der for at Stephen Barstow og klonarkivene skulle få opprettet sine tilbud, samt 
ganske bra datasett for kålfamilien og enkelte andre. 

Å utvikle og vedlikeholde dataene her vil uansett bli en kontinuerlig prosess, og vi må utvikle 
metoder og verktøy for å gjøre dette på en strukturert måte. Hittil har hovedfokuset vært å få 
laget selve systemet, særlig mht. inventering, katalog og utveksling av fysisk plantemateriale. 
Det er naturlig at laugslederne involveres i dette, men samtidig må det være en 
kvalitetssikring her, for er det feil i planteleksikonet, forplanter det seg til hele systemet. I 
starten av systemets drift vil det i praksis være det nyetablerte plantefaglige utvalget, Stephen 
Barstow og utviklerne som holder i dette.  
 
Du ser antall tilbud i den enkelte kategori i parentes.  

https://kvann.no/planteleksikon/?db=variations&species=Lactuca%20sativa
https://kvann.no/mine-planter/


 
 
Mot høsten skal dere registrere resultatet av årets dyrkning. Dersom du har fått tilsendt 
materiale gjennom å bestille fra katalogen i år, vil den batchen være utgangspunktet for din 
egen batch, som du så kan dele videre med andre medlemmer. Mange av dere har fått 
materiale gjennom klonarkivene tilbake i tid, og som dere har bevart frem til nå. Vi jobber ut 
fra at det historiske materialet derfra skal være klart som utgangspunkt for din registrering av 
årets egendyrkede materiale til høsten. Vi kommer til å sette opp åpne zoommøter der dere 
kan få hjelp til å foreta denne registreringen. 
 
Ta gjerne bilder gjennom sesongen, helt fra frø eller plantedel til ferdig resultat. Disse bildene 
kan du registrere på ditt materiale i systemet.  

 
 

Tips for å følge med på informasjon i dine laug: 
Det er en del medlemmer som synes at det er vanskelig å følge med på kvann.no. Det er fullt 
mulig å få en melding på epost om det skjer noe i et laug (feks et nytt tilbud). Det gjøres ved å 
klikke på "endre epost" i de laugene som du er medlem av og der kommer opp flere valg om 
epost varsler! Det er spesielt viktig her i Spire-lauget hvor det fortløpende legges ut viktig 



informasjon! 

 
 

Oppslag fra spirelauget og informasjon fra Stephen 
Barstow 
Det er lagt ut tilbud på bl.a. Estisk bondebønne, Papaver somniferum, klosterbønne “Thor 
Larsen” linje, jærert og kranskrage, jordskokk, Svartrot, Scorzonera hispanica “Lange Jan”, 
Bjørnerot, Meum athamanticum, Rød fjellspinat (opprinnelig fått fra Andrew Mcmillion), 
Boliviansk agurk (Achocha) (opprinnelig fått fra Andrew Mcmillion) og Agurkurt, Borago 
officinalis. 

Vil du hjelpe oss med å dyrke frø av sukkerbete til eget bruk og deling med andre 
medlemmer? 

KVANN har kjøpt frø av to gamle sorter brukt i Sverige: Solo Hill og Hilleshoeg. 
Tilbud kommer gjennom KVANNs Plantedatabase. Det blir annonsert når de er lagt ut. Du 
skal ville dyrke 5 planter som skal overvintres feks i en kald kjeller og skal dyrkes videre til 
frø det andre året. Sukkerbete er samme art som rødbete og mangold og plantene dine skal 
ikke dyrkes nærmere enn 1 km fra andre blomstrende Beta vulgaris planter! 
Mer om dyrking av frø av bete og mangold her: https://www.seedsavers.org/site/pdf/grow-
save-beets.pdf 

Vil du dyrke ekte lakris? 

https://kvann.no/katalog/aarbok/
https://www.seedsavers.org/site/pdf/grow-save-beets.pdf
https://www.seedsavers.org/site/pdf/grow-save-beets.pdf


KVANN har kjøpt frø av 7 sorter ekte lakris (Glycyrrhiza glabra) fra den Tyske genbanken 
IPK Gatersleben. Dette skal være landsorter fra Sveits, Østerrike, Georgia, Kanada og 
Albania. Frøene skal ikke kreve kuldebehandling men kan ta lang tid å spire og spire også 
ujevnt over tid. Det anbefales at det ikke skal være for varmt. 20C er anbefalt, men det går 
sikkert også med lavere temperatur. Dere som er med på dette skal bare notere når dere sår, 
noter gjerne dato for spiring. Dere kan sikkert vente til neste år før dere planter ute. Send 
gjerne tilbakemeldinger om hvordan den går, også om det ikke klare seg! 
Jeg prøvde flere ganger med frø på 1990-tallet uten å få det til (både problemer med spiring 
og overvintring). Så fikk jeg tilsendt en rot og den planten er nå 20 år gammel (bildene). 
Enkelte år produserer den noen frø men ikke i fjor. Kanskje et eller flere av disse landsorter 
vil vokse bra i Norge. 
 
Jeg sender maks 2 sorter til hver person som bestille gjennom KVANNs Plantedatabasen. 
Tilbudene blir lagt på plass i løpet av noen dager. Dette blir annonsert! 

Ekte lakris 

Rogalandsgruppen i KVANN 
KVANN fikk sin egen gruppe (eller laug) i Rogaland dette året. Vi var et par relativt nye 
medlemmer (Åslaug Tysseland Agdestein og Ove Bergersen) som syntes det hadde vært kjekt 
med en lokal møteplass for deling av erfaringer. Det har vært artig å oppdage de mange 
KVANN-medlemmene i Rogaland som har vært aktive lenge, og som gjør at det er mye å 
bygge videre på. Samtidig er det flott å se at stadig nye medlemmer kommer til og har mange 
gode erfaringer å dele. Foreløpig har møtene vært sentrert i Stavanger, men vi er klar over at 
det er flere KVANN-medlemmer andre steder i fylket som vi gjerne skulle hatt bedre kontakt 
med. 
  
Vi tar sikte på å ha månedlige møter og prøver å kombinere erfaringsdeling med litt praktisk 
arbeid der vi møtes. Hagen som hittil har vært utgangspunktet, er den såkalte Barnas hage på 

https://kvann.no/laug/rogaland/
https://kvann.no/laug/medlemmer/aaslaugar/
https://kvann.no/laug/medlemmer/barnas-hager/


Ullandhaug. Denne hagen lånes ut til barnehagelærerutdanningen ved UiS av Botanisk hage. 
Rett ved ligger den økologiske gården på Ullandhaug. Det har vært litt fram og tilbake hvor 
den nettbaserte formidlingen av hagen skal finne sted. En mulig side er www.barnssteder.no 
(under utvikling). En annen mulighet hadde vært å få til en underside på Kvanns egne 
nettsider. 
  
Møte i Barnas hage 
Den 26. mars møttes således 8 KVANN-medlemmer i Barnas hage på Ullandhaug og plantet 
etasjeløk (sort: Tungenes, forvaltet av Stein Tofte) og sådde bukkehornkløver og fjellmelde i 
et bed tiltenkt et par gresskar (sort: Melting pot, forvaltet av Andrew McMillion, formidlet av 
Eldbjørg) og solsikker (fra Botanisk hage i Stavanger). Vi satte hvitløk av typen Rocambole 
formidlet av Jana Brinch. Barnas hage er en parsell som fungerer som utprøvingsområde for 
studenter i barnehagelærerutdanningen ved UiS. Onsdag 30. mars var de i hagen og satte 
jordskokk og favabønner/åkerbønner og bearbeidet hagen med tanke på barnehagebarn. 

Potetlauget 
Årets potetbestillinger er gjennomført og oversikten er sendt til Overhalla klonavlssenter som 
sender ut miniknollene etter påske. 
Laugsleder Jana har skrevet en dyrkningsveileder for potet: 
 
Dyrkingsinstruks for poteter tilpasset småskala produksjon 
  
Avling avhenger av to viktige faktorer: 
40% kvalitet på settepoteter 
60% dyrkingsteknikker 
 
Velg settepoteter av god kvalitet. Knoller som har synlige defekter skal sorteres vekk. Det er 
ikke uvanlig at 20% av sertifiserte settepoteter kan ha noen skavanker. Velg de beste og 
friskeste knollene. 

Valg av riktig sort til din hage 

Tidlige sorter har kort utviklingstid og gir mindre avling enn sene, men de er mindre utsatt for 
tørråte. Sene sorter har god lagringskapasitet, mens tidlige har kort dvale periode, og er ikke 
tilpasset vintelagring. Halvsene/halvtidlige sorter er noe midt imellom, og noen av dem har 
god lagringsevne. Sjekk avlingsevne, lagringskapasitet og sykdomsresistens her: 
https://potet.no/product-page 

Mørkegroing 

Ved denne metoden utvikler knollene lange etiolerte groer som har plass til mange rotfester, 
og dermed har større muligheter til å gi mye større avling. Metoden passer ikke til maskinell 
setting av poteter, men passer utmerket til å dyrke i småskala. Potetknoller skal ikke utsettes 
for lys før setting, men stimuleres til å utvikle 10-20cm lange groer i mørket. Denne metoden 
er tidkrevende, men øker prosentavling som er avgjørende for å bli selvforsynt i en liten 

http://www.barnssteder.no/
https://kvann.no/laug/medlemmer/steinettofte/
https://kvann.no/laug/medlemmer/sandvik/
https://kvann.no/laug/medlemmer/sandvik/
https://potet.no/product-page


hage.  

 

Jord 

Poteter utvikler seg best i luftig, lett og porøs jord med en god del næring. Tett og kompakt 
jord reduserer avling betraktelig, samt gir større andel av grønne knoller pga. at knollene blir 
tvunget til å vokse oppover. 

Næring 

Bruk helst god kompostert møkk. Tang og tare en god kilde til mineraler, men plukk fersk 
tare i fjæra istedenfor å plukke den på stranden. Tang som ligger på stranden inneholder ofte 
skjellsand, og har dermed høyt kalk innhold som øker skurv-fare. 
Poteter liker ikke salt. Tang skal skylles godt med vann før den skal brukes til poteter. 
Poteter trenger en god del fosfor og kalium for å gi optimal avling. Fosfor er nødvendig både 
for stoffskifte, rot- og knollutvikling, og for å danne større knoller. Mudder og benmel i 
moderate mengder kan gjerne brukes.  Løvetann er en optimal kilde til kalium og fosfor: 
inneholder kalium 397mg. /100gr., og Fosfor 66mg. /100gr. grønne blader. Kan brukes som 
grønngjødsel eller bunndekke med løvetannblader. Kompost er også en god kilde til fosfor og 
kalium. 



Knollstørrelse 

Veldig store og små knoller bør unngås. 40-100gr. er en grei vekt for en settepotet.  

Klima 

Klima er en viktig faktor. Velg de sortene som trives i din region. Mandel og Guløye på 
Vestlandet er kanskje ikke det tryggeste valget, men Sarpo Mira og Nansen går kjempefint 
pga. tørråteresistens. 

Avstand 

Potetplanten utvikler seg optimalt når den får nok plass til grønnmasse. Det er derfor plantene 
som står i hjørner på en potetåker gir best avling. Dyrking i små pallekarmer eller små 
grupper hvor plantene ikke skygger for hverandre gir best resultat. Planteavstand ca. 25-35 
cm. når poteter står i små grupper. Dybden ca. 8 cm. 

Hypping/bunndekke 

Hypping fører ikke til mer avling, da det ikke dannes stoloner på stengelen som mange tror. 
Hypping brukes for å unngå grønning av knoller. Bunndekke som plenklipp eller restull gjør 
samme nytte som hypping, men i tillegg tilfører en god del næring til jorden. Avispapir kan 
også brukes som beskyttelse mot grønning av knoller. Bunndekke beskytter potetene mot 
tørke. 

Vanning 

Poteter liker vann. Langvarig tørke fører til stress, immunsystemet svekkes, og plantene blir 
mye mer utsatt for bakterielle og soppangrep. Tørrflekksyke er ikke noe uvanlig ved 
langvarige tørkeperioder. 
   

Modning 

Blomstring er en indikasjon på at knollene er allerede i utvikling, men det tar tid før de får en 
viss størrelse. Man kan å ta opp poteter tidlig, men det er lurt å vente til riset begynner å legge 
seg ned og gulne. Det er et tegn på at potetene er klare. 

Høsting 

Maksimal avling på en liten plass får man ved å høste litt etter behov. Det er enklere å gjøre 
hvis man bruker bunndekke som gress eller restull. For å høste poteter trenger man bare å 
løfte litt bunndekke og kjenne om det ligger noen store knoller på overflaten. Når man fjerner 
de største knollene, og lar selve planten stå, stimuleres de minste knollene til vekst. Derfor 
blir hele sesongens avling betraktelig mye høyere enn ved å ta opp alle potetene en gang på 
høsten. 

Settepoteter 



Det er lurt å ta vare på de beste knollene på høsten, og bruke dem som settepoteter neste år. 
Potetene skal sorteres, og de fineste knollene uten defekter tas vare på. Settepoteter bør 
gjennomgå grønning før de skal vinterlagres. Grønne poteter har høyt innhold av gift solanin, 
noe som gjør dem ikke attraktive for gnagere, samt minimeres risiko for bakterielle og 
soppsykdommer. 
OBS! grønne knoller skal kun brukes som settepoteter, og er uegnet som mat. 

Vekstskifte 

Etter at potetene er tatt opp er det lurt å bruke vekstskifte på høsten. Sennep og lin som spirer 
fort vil gjøre jorden mindre attraktiv for sopp- og bakterielle sykdommer, samt kjølmark. De 
som har lyst til å desinfisere jorden og tilføre næring til neste år, bør så lin og sennep i 
potetkassene. 

Samplanting 

Poteter kan samplantes med erter og bønner: 3-4 erter i samme plantehull sammen med potet. 
Erter trenger støtte (f.eks. en pinne). Gode naboer til poteter er kål, rødbete, salat, reddik og 
tagetes. Den siste beskytter mot noen typer nematoder. 
  
Håper disse råd vil hjelpe deg til å få god avling i hagen din. 
  
Utarbeidet av 
Hagebonden 
Jana Sandvik Brinch 

 

Kornlauget 
Laugsleder Hanna Testroet har skrevet om erfaringer med dyrkning av korn: 

Småskala korndyrking på Nordre Stuksrud 
 
Det beste med å dyrke eget korn er synet av en gyllen åker som vaier i vinden. Det nest beste 
er at man ikke behøver å luke! 
Jeg og samboeren min har drivet småbruket Nordre Stuksrud i snart 9 år. Gården vår ligger 
550moh i nærheten av Lillehammer. 
 
Våren 2014 sådde vi korn for første gang. Vi var ferske småbrukere med store ambisjoner og 
fikk traktorhjelp til å pløye 3 mål. Vi sådde havre og bygg, og det ble fort grønt og frodig. 
Kornet begynnte å modne I August og med hjelp av 4 frivillige skjærte vi alt med sigd, bandt 
det i nek, og satt det til tørk på staur. Det tok flere uker å tørke, men vi fikk inn alt til slutt. Vi 
fikk tak i en gammel piggtreskemaskin, og etter noen forsøk fant vi ut av hvordan vi skulle 
mate maskinen med nek på riktig måte slik at kornet ble tresket fint. Det tok et par uker med 
tre stykker på saken til å treske og rense alt kornet. Men det ble mye! Det var i overkant av 
800kg. Så måtte kornet tørkes. Vi lagde tørkerom med hyller til kornet og fyrte i ovnen i flere 
dager. Så tok vi det ferdig tørkede kornet til stabburet. Og så inn med nytt korn. Etterhvert var 
alle mjølbingene på stabburet fyllt med bygg og havre. Så trodde vi jobben var over. Men en 
stor utfordring lå i vente. Hvordan spise det? Vi hadde sett for oss havregrøt til frokost hver 

https://kvann.no/laug/medlemmer/sandvik/
https://kvann.no/laug/medlemmer/hanna-testroet/


dag...men havrekorn har ufordøyelige skall (inneragner) rundt kornet, som skurer nedover 
halsen om det følger med i grøten. Kommersielt blir inneragnene slipt vekk før havren blir 
valset til havregryn, men for hjemmedyrkeren uten dyrt utstyr er det verre. Vi prøvde å male 
og sikte, og så male grovere, og så male finere, og så prøve å rense det. Alle forsøk endte i 
mye svinn, og fortsatt agner i grøten. Til slutt ble havren til dyrefor. Så prøvde vi med bygg. 
Bygg har også inneragner, men agnene er tynne og sitter helt fast til kornet. Vi prøvde litt 
forskjellig men fant fort ut at det alle beste var å male det til fint mjøl, så kan man sikte vekk 
størsteparten av agnene, og så får man fint mjøl. Så byggrøt ble det! Og det spiser vi fortsatt 
til frokost hver dag. Og den er skikkelig god med hjemmelagd yoghurt og bær fra hagen. 
 

 

 
Havreåkeren 2014                                                                     Byggåkeren 2014 
 
 



 
Havre og bygg til tørk på staur 

Valg av kornsorter 

Med korn er selve dyrkningen lite utfordrende. Men man må finne kornsorter som passer til 
klimaet, og så må man ha en plan for hvordan det skal brukes! Etter vår erfaring er vanlig 
havre (avena sativa) uaktuell. Så vi har gått over til nakenhavre (avena nuda). Sorten vi dyrker 
er ikke helt uten skall, (circa 40% med skall) og vi har utviklet en metode for å gjør den fri for 
skall. Vi driver også å avler på sorten for å få vekk skallet helt. Vi vet også at andre 
nakenhavresorter har litt mindre skall. Det er også litt avhengig av klima: en får flere korn 
med skall i kjølige strøk. Nakenhavre gir mindre avlinger enn vanlig havre og en må bruke 
mer såkorn (spirer dårligere). 
 

  
Nakenhavre "Sonja" fra egen åker. 
  
Bygg gir mye bedre avlinger, men utfordringen der er snerpet, som vi absolutt IKKE vil ha i 
grøten! Snerp er de "hårene" som sitter ytterst på byggkornet og gjør at en byggåker ser 
fløyelsaktig ut. I virkeligheten er snerpet langt fra myk fløyel, det har skarpe mothaker som 
setter seg fast i hud og hår. Snerpet får vi vekk ved å tine kornet med treskemaskinen; det vil 
si at vi putter det treskede kornet igjennom treskemaskinen to ganger mens vi sveiver ekstra 



fort. 
  

 
Byggkorn etter tining og rensing 
  
Nakne kornsorter er absolutt å anbefale til småskala korndyrkning, men siden de er mer 
ubeskyttet kan de også få mer sykdom og problemer med mugg i rått vær. Det positive er at 
man slipper mye styr med med rensing og tining, og man kan bruke det som gryn (helkorn, i 
grøt eller som riserstatning). Da trenger man heller ikke å tørke kornet (som man må om man 
skal male det til mjøl). Vi har ikke prøvd nakenbygg, men det er sikkert en fin løsning for de 
som vil ha det litt enkelt. Hvete og rug har også nakne korn. Hvete dyrker vi også, men har 
ikke fått veldig gode avlinger (enda). Rug har vi ikke prøvd. 
 
Både rug og hvete har høstsådde sorter. Høstsådde sorter sås om høsten, og modnes da 
følgende sommer. Disse sortene er egnet til varmere deler av landet, hvor vinteren er kortere 
og mildere. 
 
En annen ting å tenke på med valg av sorter er om de kommer til å stå, eller legge seg før 
innhøsting. De fleste gamle sorter har lange strå og det betyr at de ofte legger seg når kornet 
modnes, fordi kornet er bare for tungt og strået for langt. Dette gjør jo innhøstingen mere 
krevende. I begynnelsen av 1900 tallet begynnte foredling av korn for å få kortere strå. Så 
moderne sorter vokser ikke så høyt og derfor står vanligvis fint helt til slutten. Vi har valgt en 
gammel sort med lange strå, Trysilbygg. I noen år høstet vi alt med sigd, men nå har vi 
begynnt å høste med ljå. Det går mye fortere med ljå, men gjør jo at kornet ikke ligger så fint 
(vi vil helst at alt kornet ligger samme vei, slik så det blir lettere å treske i 
piggtreskemaskinen). 
 



. 
Her skjærer vi med sigd og tørker kornet på hesjer. Du kan se til høyre i bildet at 
kornet har lagt seg. 
 

 
I flere år skjærte vi kornet med sigd 
 



 
Trysilbygg henger til tørk på hesjer. 

Areal 

De siste årene har vi dyrket cirka 1,6 mål med korn. Vi har på dette arealet fått mellom 250-
300kg korn. Vi vet at vi kan få mye høyere avlinger enn det. Ett år fikk vi 300kg/mål av bygg 
(tallene våre dras ned av havre og hvete som vi ikke har lykkes så godt med). Gjennomsnittlig 
byggavling i Norge (konvensjonelt) er ca 400kg/mål. Vi har regnet ut hvor mye korn vi spiser 
i året og det er cirka 400kg. Det skal da være nok til ca 3 voksne hele året (med korn som 
hovednæringskilde i to av tre måltider). 

Dyrkningsmetoder 

Her på gården driver vi med hest og for hånd. Det er sikkert ikke så mange av dere som leser 
dette som har lyst eller mulighet til. Allikevel skal jeg forklare prosessen, og etterpå skal jeg 
komme med noe alternativer. 
 
Vi pløyer tidlig på våren, når jorda har tørket litt opp. Så plukker vi ugress og store stein for 
hånd (vi plukker bare det som ligger på toppen). Det er litt viktig at jorda er ganske fri for 
flerårig ugress. Så slådder vi åkeren for å gjøre den flat og jevn. Så plukker vi ugress en gang 
til. Så sår vi. Vi bredsår for hånd, og bruker 25kg såkorn/mål for bygg, 30kg for nakenhavre 
(vi opplever litt dårlig spiring med nakenhavre, derfor bruker vi så mye såkorn). Så harver vi 
åkeren for å få kornet ned i jorda. Ideelt sett skal korn sås 2-3 cm dypt. Så venter vi på regn! 
  



 
Pløying 2020 
  
Noen steder på Vestlandet var det for bratt til å bruke hest til å pløye med og de ville unngå at 
jorda skulle rase ut i fjorden! Da spadevendte de jorda, og spadde den litt oppover for å 
motvirke tyngdekraften. Hvis du ikke har tilgang til hverken hest eller traktor så gå det alltids 
ann å gjør det sånn. Ellers går det selvfølgelig an å bruke jordfres, eller tohjulstraktor med 
plog. Dette finner dere ut av. 
 
Å bredså korn er en  øvelsessak. Det er lurt å måle opp arealet og finne ut hvor mye såkorn 
man trenger per kvadratmeter. Så måle opp f.eks 4kvm og så først her, slik at du kan se hvor 
tett det må være. Da er det bare å rake såpass til at det meste av såkornet er dekket av jord. 
 
En annen mulighet er å prøve ut et helt annet metode som er i vinden. Vi leste nylig om en 
japansk bonde som dyrket ris og bygg uten å pløye, og fikk gode avlinger år etter år. Han het 
Masanobu Fukuoka og skrev noe bøker om hans "natural farming"- metoder. Bøkene kan 
anbefales uansett om man har lyst å dyrke korn eller ikke. Han dyrket også grønnsaker og 
hadde en fin filosofi angående naturen og å leve enkelt. I år skal vi for første gang dyrke noen 
felt etter hans metoder. Vi skal så kornet rett i en etablert kløvereng. Dette skriver jeg mer om 
etter hvert som vi får litt erfaring! Vi er veldig spente å se hvordan det går i år. 

Gjødsling 

Korn trives best på næringsrik jord, men på fattig jord trenger det gjødsel. Sjølv om man ikke 
har dyr, så har alle tilgang til verdens beste gjødsel. Urin har en gunstig balanse av NPK 
(1:1:1) og er fritt tilgjengelig! Den skal helst blandes ut minst 1:1 med vann. Vi gjødsler når 
kornet har spiret og er i vegetativ vekst. Det er da plantene har nytte av mye nitrogen. 
 
Mens åkeren vokser kan du enten dra på sommerferie, luke i hagen eller slå høy. 
Jeg skriver mer om innhøsting, tresking, rensing, tørking og lagring i neste nyhetsbrev! 
Hilsen Hanna Testroet 



 

Nytt fra styret i Schübelers nettverk - Kurs i registrering 
av hageplanter. 
Styret i Schübelers nettverk ønsker å sette i gang et arbeid med å registrere hageplanter i 
prestegårdshagene og i de andre gamle hagene i nettverket. Dette gjelder for både prydplanter 
og nyttevekster. Prof. Schübeler var jo opptatt av både å ta vare på de gamle norske sortene og 
prøve ut nye over hele landet. I dag vil mange av hans nyintroduksjoner på 1800-tallet ha 
rukket å bli tradisjonsplanter i mange hager. Vi ønsker på den måten å bidra til å ta vare på 
plantearven vår. Vi begynner arbeidet med de to kursene som holdes av Mari Marstein i juni 
(dato kommer seinere). Målet med kursene er både å lære deltakerne hvordan slik registrering 
skal gjøres og samtidig å gjøre konkrete registreringer i hager lokalt. Det første kurset 
arrangeres i Trondheim og omegnen med utgangspunkt i Ringve botaniske hage og 
registreringer i en eller flere hager/ prestegårdshager lokalt. Det andre kurset holdes på 
Steigen prestegård med både kurs og registreringer der. Vi ønsker også å knytte til oss lokal 
ekspertise på dette området under kurset, slik at det kan bygges lokale og regionale nettverk 
rundt prestegårdene og hagene for at dette arbeidet skal kunne bringes videre etter kursene. 
Dette er noe vi ønsker å gjenta i årene framover slik at vi kan bygge kunnskap, erfaringer og 
nettverk i flere landsdeler. Vi vil avertere kursene gjennom sosiale medier og gjennom 
kommende nyhetsbrev her fra styret slik at så mange som mulig får anledning til å delta. 

Årsmøte for Schübelers nettverk blir på Ringebu prestegård lørdag 25. juni. 

 

 

Vi har lagt ut et nettforedrag med Mari Marstein: En innledning om planteregistrering for 
medlemmer i Schübelers nettverk  

 
 
 

https://youtu.be/3EiELwhD5_w
https://youtu.be/3EiELwhD5_w


Håpets røde maiskorn av Hanna Bjørgaas 

 

Hanna Bjørgaas er biolog, forfatter og KVANN medlem. Hun har Mastergrad i Biodiversitet 
og Evolusjon og har skrevet boken Byens hemmelige liv som handler om urbane arter, 
mangfoldet og naturen i byen. 

I anledning forfatternes klimaaksjon har Hanna skrevet en flott artikkel, “Håpets røde 
maiskorn” som handler om bevaring av plantemangfold, med utgangspunkt i hennes egen 
erfaring med ulike sorter mais i Brasil. 

I artikkelen får Hanna frem flere gode poeng hvorfor bevaring av frø og artsmangfold er 
viktig. Både i verden, Brasil og i Norge. Hanna nevner også en del utfordringer for bevaring 
og hvordan kommersielle hensyn kan utgjøre en trussel for mangfold og frie såvarer. 

“Et maiskorn er en hilsen fra folk som har levd, til folk som skal leve, et sju tusen år gammelt 
prosjektarbeid som fortsatt pågår” 



Les hele artikkelen her: Håpets røde maiskorn / Hanna Bjørgaas 

Forfatternes klimaaksjon/ Norwegian writers climate campaign (NWCC) er en klimaaksjon 
som består av forfattere, kunstnere, kritikere, oversettere og journalister. Vår målsetting er 
forankret i Grunnlovens §112: 

«Enhver har rett til et miljø som sikrer helsen, og til en natur der produksjonsevne og 
mangfold bevares. Naturens ressurser skal disponeres ut fra en langsiktig og allsidig 
betraktning som ivaretar denne rett også for etterslekten.» Les mer om klimaaksjonen 

 
 

https://forfatternesklimaaksjon.no/2022/04/02/hapets-rode-maiskorn-hanna-bjorgaas/
https://forfatternesklimaaksjon.no/
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